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فرهنــگ و هنر- بنــان هم نزد 
متخصصان موســیقی و هــم در میان 
مردم چهره ای محبوب بود و طرفداران 
و مخاطبان زیادی داشــت. او در شمار 
اولین خواننده هایی است که با نت آشنا 
بودند و به آن اشراف داشتند. به او القاب 
زیادی داده و توصیف های گوناگونی از 
هنرش کرده اند اما توصیف میرعلی رضا 

میرعلی نقی شاید به نوعی جامع ترین 
توصیف ها هم باشــد؛ او بنان را »معیار 
آواز ایرانــی« می دانــد. ویژگی هــای 
برســازنده اهمیت هنری بنان متعددند 
و شــرح آنها در این مجال نمی گنجد 
و مهارت مثال زدنی اش در دکلماسیون 
صحیح و ادای بی نقص کلام تنها یکی 
از آنهاســت. او ۱۰ اردیبهشت ۱۲۹۰  
زاده شد و ۸ اسفند ۱۳۶۴ در زادگاهش 
تهران درگذشت. در آستانه زادروز بنان 
میرعلیرضا با میرعلی نقی، پژوهشگر و 
تاریخ نگار موسیقی معاصر ایران درباره 
اهمیت، تاثیر و جایگاه غلامحسین بنان 
در موسیقی آوازی ایران گفت وگویی 

انجام شده که در ادامه می خوانید:  
پیش از هر چیز و برای آغاز 
کلام درباره اهمیت و البته تاثیر 
آقای بنان در موســیقی آوازی 

ایران بگویید.
اهمیــت آقای بنان در موســیقی 
آوازی در ایــن اســت که ایشــان تنها 
خواننده ای اســت که پــل رابط میان 
سنت قدیم و رهیافت های جدید آواز 
در دوران تجدد اســت؛ یعنی ایشــان 
هم وارث ســنتی اســت که با افرادی 
همچون سید حسین طاهرزاده و شیخ 
طاهر ضیاء الذاکرین مرتبط می شــود و 
هم وارث دوران تجدد آواز اســت که 
به علی نقی وزیری و شــاگردان ایشان 
نظیر اســتاد روح الله خالقی و اســتاد 
موسی معروفی در سبکی کاملا متفاوت 
مرتبط است. ایشان با بهره گرفتن از این 
تفاوت، آثار درخشانی را آفریده و هیچ 
خواننده ای به اندازه ایشان چنین توفیقی 
را نداشته است. در واقع اگر تاریخ آواز 
ایرانی را از لحاظ تنوع سبک و تاثیر در 
مردم، از طریق رسانه بررسی کنیم، باید 
آن را به قبل  و بعد  از  بنان تقسیم کنیم.

در ادامه سوال پیشین، ایشان 
جزو اولین خواننده هایی بودند 
که با نت یا همان خط بین المللی 
موسیقی آشنا و آگاه به آن بودند. 
در آن دوره ایــن موضوع  چقدر  

مهم  بود؟
بلــه؛ اما قبل از ایشــان ســرکار 
خانــم روح انگیز بودنــد. خانم بتول 
عباسی ملقب به روح انگیز که خواننده 
اختصاصی مدرسه عالی موسیقی کلنل 
علی نقــی خان وزیــری بودند و طبق 
تعلیمات کلنل، همزمان، هم با خواندن 
و نوشــتن زبان معمول فارســی آشنا 

شدند و هم خط نت را آموزش دیدند. 
از آن زمان صفحه ســنگی گرامافون با 
تار آقای حسین سنجری موجود است. 
در آن زمان آشنایی با خط نت موضوع 
بسیار مهمی بود که هر خواننده ای هم به 
آن دسترسی نداشت. خانم روح انگیز، 
زنده یــاد عبدالعلی وزیری و آقای بنان 
سه نفری بودند که  در آن  دوران با  خط 

نت آشنا  بودند.
یک نکته جالب در شهرت بنان 
این اســت که او، هم در میان قشر 
متخصص موسیقی طرفدار دارد 
و هم در میان مردم عامه؛ منظورم 
این اســت که طرفداران او صرفا 
موسیقی شناس یا صرفا مخاطب 
عام نیستند. به نظر شما این تنوع 
مخاطبان به چه ویژگی هایی در او 

برمی گردد؟
بله؛ آقای بنان هم در قشر فرهیخته 
طرفداران پر و پا قرص داشت و هم در 
میان مردم؛ منتها مردم عامه خیر؛ چرا که 
آقــای بنان از هیچ جهتی خواننده عامه 
نبوده و نیســت و بهتر اســت به جای 
اصطــلاح مردم عامه، از عنــوان افراد 
غیرمتخصص یا طبقات میانی موسیقی 
اســتفاده کنیم. ایشــان هم با آوازهای 
سنگین خود و با برنامه گل ها بین طبقه 
برگزیــدگان و متخصصان موســیقی 
جایگاه خیلی والایی داشــتند و هم با 
ترانه های زیبایــی که خواندند از قبیل 
الهه نــاز، دگر چه می خواهی، دخترک 
فال بین، بخت بیدار و تعداد زیادی ترانه 
دیگر که با همکاری سه آهنگساز بسیار 
خوب آن زمان اکبر محســنی، مهدی 
مفتاح و نصرالله زرین پنجه ساخته شده 
اســت در میان مردم فرهیخته و قشــر 
میانی جامعه هم طرفدار داشت. این به 
این دلیل بود که ایشــان به معنی مطلق 
توانــا بود؛ توانا در اجرای هر عاملی که 
به نوعی به شــیوه های بیان در موسیقی 
مربوط می شــود از ســونوریته خوب 
گرفته تا شنوایی موسیقایی فوق العاده، 
هوش خیلی قوی و ضرب شناســی، 
شعرشناســی، کاربرد به جای ادوات 
تحریــر و فرهنــگ و فرهیختگــی و 
شخصیت اجتماعی بسیار متین ایشان که 
خیلی عامل موثری بود. این گستردگی 
مخاطب ایشان در آن سال های فعالیت 
خود وجود داشت اما در سال های بعد از 
فوت ایشان خیلی بیشتر شد یعنی انگار 
یک انرژی از آقای بنان آزاد شــد که به 
شهرت ایشان بسیار کمک کرد و برای 
کسانی که آن دوره ها را دیده اند و شاهد 
هستند که شهرت آقای بنان بعد از مرگ 
ایشان بیشتر شده است،  می تواند  خیلی 

جالب  باشد.
ویژگی شــیوه آوازی آقای 
بنان را از زبان شــما بشنویم و 
اینکــه چرا کار ایشــان منحصر 

به فرد است و چرا خوانندگان حال 
حاضر نمی تواننــد به این نقطه 

برسند؟
ایشان در آوازهایی که می خواند 
اگر پیرو ســنت بــود، کارش ترکیبی 
بود از سید حســین طاهرزاده و ادیب 
خوانساری که آقای بنان عشق مفرطی 
به هر دوی اینها داشت به ویژه به مرحوم 

ادیب و اگر در شکل تجددیافته آن بود 
دقیقا همان خط ملودیک استادانی مثل 
وزیری، خالقی، صبا و موسی معروفی 
را اجرا می کرد و نمی شود گفت که شیوه 
ایشان بوده است، ولی در قسمت هایی 
که به تکنیک آواز مربوط می شود مثلا 
در تحریرها، بخشی از آن مثل یادگیری 
شــیوه های بلاغت شعری در موسیقی 
مثل بیان خبری، سوالی، استفهامی و... 
اکتسابی بوده است اما در استعداد ذاتی 
آقای بنان هم شکی نیست و می بینیم که 
بســیاری از آوازها را به زیباترین شکل 
ممکــن خوانده اند. حــالا اینکه به چه 
دلیل خوانندگان حال حاضر نمی توانند 
به این نقطه برســند، یکی به این خاطر 
اســت که اساســا هدف خوانندگان 
حاضر از موســیقی و به ویــژه آواز با 
هدف خوانندگان گذشته که شاخص 
آنهــا مرحوم اســتاد بنان بــود در کل 
متفاوت و حتی مخالف است یعنی در 
دو مسیر کاملا متضاد قرار دارند و دوم 
اینکه پرسش های این دوستان امروزی 
از هنر و آواز و خواست ایشان و به ویژه 
زیبایی شناســی اینها چه در موسیقی 
و چه در شــعر به هیچ عنــوان ربط و 
تناســبی با خواست ها و خواهش های 
زیبایی شناسانه بنان و هم نسلان ایشان 
ندارد و زمانی که قصد متفاوت  باشــد  

طبیعتا  راه  هم  متفاوت  خواهد  بود.
حالا که صحبت از قیاس آمد 
اگرچه قیاس مع الفارق است ولی 
در میان خوانندگان معاصر کدام 
خواننــدگان را  هم تــراز با بنان 

می توان دید؟
اگر بنا بر قیاس باشد که من با قیاس 
موافق نیســتم، در واقع هیچ کدام؛ نه از 
خواننده های معاصر زنده نه آنهایی که 
فوت کرده اند، هیچ کس هم تراز با بنان 
نیست یعنی واقعا نظیر بنان را نه قبل و 
نه بعد از آن داشتیم ایشان کاملا منحصر 

به فرد است.
را  بنــان  بعضی هــا 
بزرگ تریــن  و  توانمندتریــن 
اجراکننده سبک وزیری- خالقی 
می دانند؛ اساسا ویژگی این سبک 
چیست؟ اصلا آیا چنین عنوانی 
ســبک وزیری - خالقی در مورد 

ایشان درست است؟
عنوان سبک وزیری - خالقی برای 
سبک آواز آقای بنان درست است ولی 
کافی نیســت چرا که آقای بنان هم به 

این ســبک و هم به سبک سنتی مسلط 
بود و بر اســاس استعداد ذاتی منحصر 
به فردش، هر وقت می خواست به هر 
کدام از این دو فضا وارد می شد. ویژگی 
آن چیزی که به عنوان ســبک موسیقی 
وزیــری- خالقی از آن نــام می بریم، 
موسیقی عصر تجدد است که می توان با 
چند مشخصه آن را کادربندی کرد: یکی 
فاصله گرفتن آگاهانه از ردیف هاست 
نــه به معنی دوری از ردیف و پشــت 
سر گذاشــتن آن، بلکه به معنی فاصله 
گرفتن آگاهانه و عدم پیروی کورکورانه 
از الگوهای ردیفی و خلق نغمات جدید 
بر اساس کاراکتر نغمات ایرانی، بدون 
انجــام کارهای نامأنــوس و نامطبوع. 
ویژگــی دیگر این مکتب این اســت 
که موســیقی را از حالت بداهه نوازی 
محــض به موســیقی پیش نوشــته و 
ارکســترال تبدیل کــرد طوری که در 
ارکسترال هر  سازی نقش خاص خود 
را داشت و تغییر رویکرد به شعر هم در  

آن  مطرح  بود.
در برخی نوشتارها بنان 

را تاثیرپذیرفتــه از اســاتیدی 
همچون سید حسین طاهرزاده، 
قمرالملــوک وزیــری و ادیــب 
خوانساری می دانند. نظر شما در 

این رابطه چیست؟
اینکه بگویم بنان تاثیرپذیرفته از 
اساتید بزرگی اســت که قمرالملوک 
وزیری هم جزو آنها باشــد درســت 
نیســت؛ اول اینکه قمــر به هیچ وجه 
استاد نبود و در خوانندگان خانم اصلا 
استاد نداریم. خوانندگان خوب و حتی 
خواننده بزرگی مثــل قمر داریم ولی 
هیچ خواننده خانمی در تاریخ موسیقی 
ما به مرحله اســتادی و تاثیرگذاری در 
حد ســبک و خلاقیت نرسیده و ذکر 
این عنــوان در اینجا نابجاســت. من 
فکر می کنم که بنــان در وجه کمتر، از 
طاهرزاده و در وجه خیلی بیشتر یعنی 
وجه غالب از ادیب تاثیر گرفته و خود 

ایشان هم این را می گفت و به این مساله 
اذعان داشــت. اساسا به سبک و شیوه 
آوازی ادیب خوانســاری عشق بسیار 
مفرطی داشــت ولی ایشان اصلا مقلد 
صرف نبود و همیشه ضمن درهم آمیزی 
تاثیراتی که از خوانندگان مختلف گرفته 
بود، ابتکارات و تاثیرگذاری خودش را 
هم داشــت. البته این موارد بیشــتر با 
شنیدن  نمونه ها  میسر است  نه  با  این  

کلی گویی ها.
دربــاره همکاری های بنان 
با دیگر هنرمندان بگویید؛ شمار 

زیــادی از آثار فاخر ایشــان با 
مرتضی محجوبــی رقم خورد، 
درســت اســت؟ به جــز آقای 
محجوبــی چه افــراد دیگری با 
اتمسفر موسیقایی بنان بیشتر 

هم نوا بودند؟
بله، همین طور است؛ شمار زیادی 
از آثار فاخر ایشان با مرتضی محجوبی 
رقم خورده اول به این علت که عنصر 
قوی مثل استاد روح الله خالقی از لحاظ 
هنــری در میان بوده و دوم اینکه وجود 
برنامه گل ها و مدیریت مرحوم داوود 
پیرنیا در این اتفاق که بنان با محجوبی 
هم نوا شــود خیلی موثر بوده و علاوه 
بر این، یک کاراکتر فرهنگی - طبقاتی 
بــود که هم در ســاز محجوبی وجود 
داشــت هم در آواز آقای بنــان و آن، 
حالت اشرافی گری آنها بوده است البته 
اشــرافی گری در اینجا ماهیت مالی و 

اقتصادی ندارد بلکه خصلت فرهنگی 
است. رویکرد فرهنگی بنان و محجوبی 
تا حد زیادی مثل هم بود اما به نظر من 
بهترین هم نواز بنان حتی قبل از اســتاد 
محجوبی، مرحوم استاد لطف الله مجد 
است یعنی آواز بنان با تار مجد و پس از 
آن با ویولن استاد ابوالحسن صبا بسیار 
همخوان اســت و تا جایی که می دانم 
خودشــان هم ســال های سال شاگرد 

ویولن  استاد  صبا  بودند.
امــا خواننــده ای بــا این 
مختصــات آوازی و بــا ایــن 
ویژگی های منحصــر به فرد در 
دهه چهــل و تقریبا دو دهه پیش 
از مــرگ، از صحنه هــای اجرای 
موســیقی کناره گیری کرد. چرا 

این اتفاق افتاد؟
کناره گیری جناب بنان از صحنه 
موسیقی، آواز و کار در رسانه جمعی دو 
علت داشت؛ یکی به هم خوردن برنامه 
گل هــا بعد از عزل مرحوم داوود پیرنیا 
و مرگ موســیقیدانان درجه اولی که با 
ایشان کار می کردند نظیر استاد مرتضی 

محجوبی، استاد روح الله خالقی و استاد 
موســی معروفی و بعد از آن، شــروع 
ابتذالی که بنان از آن رنج می کشــید به 
همیــن دلیل بنان در ســال ۴۵ در اوج 

توانایی کناره گیری کرد.
در یکــی از یادداشــت های 
خودتــان خوانده بودم که »آقای 
بنان حوصلــه لازم برای معلمی 
آواز نداشت« البته خیلی وقت ها 
هــم گفتــه می شــود لزوما یک 
خواننده خوب، مدرس نیســت 
و البته برعکس ایــن گزاره نیز 
صادق اســت. اصلا در ایشــان 

تمایلی به تربیت  شاگرد  بود؟ 
در ایشان تمایلی به تربیت شاگرد 
به معنای مدرسه ای و معلمی صِرف به 
شکلی که با شاگردان، از نقطه صفر کار 
کند، نبود. ایشان هیچگاه معلم صِرف 
نبود بلکه مایل بود که شاگرد، اصول و 

مبانی درســت آواز را نزد استاد دیگری 
آموخته باشد و بعد نزد ایشان، ظرایف، 
دقایق و زیبایی های هنری را کار کند چرا 
که اصل هنر و آواز در آنجاســت. به هر 
روی ایشان یک خواننده بزرگ ارکسترال 
و خواننده بسیار توانای مجلسی بود که 
عمرشــان را وقف اجــرا و ضبط های 
عالی کرده بود و اساســا تدریس، برای 
ایشان امری جنبی بود، برخلاف بعضی 
استادان دیگر که تدریس برای شان اول 
و آخــر زندگی بود، آقای بنان این طور 
نبود. ایشــان تمایلی به تربیت شاگرد 
نداشت در عین حال دست رد به سینه 
هیچ فرد با اســتعداد و مشتاقی نمی زد. 
هرکسی به ســهم خودش توانست از 
ایشــان بهره هایی ببرد از جمله مرحوم 
احمــد ابراهیمی و مرحوم کاوه دیلمی 
که به طور مستقیم شاگرد ایشان بودند و 
مرحوم محمودی خوانساری که به طور 
غیرمستقیم شاگرد ایشان بود. البته افراد 
دیگری هم بودند که به طور غیرمستقیم 

از جناب  بنان  بزرگ  تاثیر گرفتند.
اگرچه آثار آقای بنان هر کدام 
ویژگی خود را دارند ولی به نظر 
شما آثار شاخص ایشان کدام ها 
هستند؟ مثلا برخی آثارشان مثل 
 ای ایران، بهار دلنشــین، دیلمان 
یا  کاروان یــا الهه ناز  بین  مردم 

بیشتر شناخته شده اند.
آثار شاخص ایشــان را می توان 
به ســه دوره تقســیم کرد: دوره اول، 
دوره ای اســت که توســط موسســه 
فرهنگی هنری ماهور منتشــر شده و 
کار بسیار ارزشمندی است به نام »آثار 
استاد بنان روی صفحه های گرامافون.«  
این آثار مربوط به ســال ۱۳۲۰ بوده و 
شــاخصه های هنــری و توانایی های 
صوتی ایشان را نشان می دهد. این دوره 
که صفحات ســنگی است، تا چندی 
پیش نایاب بود ولی در حال حاضر در 
دسترس قرار گرفته است. دوره دوم کار 
ایشان که دوره بسیار مهمی است، دوره 
رادیو و برنامه گل ها اســت که از سال 
۳۴ شــروع شده و تا سال ۴۵-۴۴ ادامه 
دارد. در ایــن دوره حدود ۳۰۰ برنامه 
از ایشــان در رادیو ضبط  شــد و بیشتر 
شامل آوازها و ساخته های سنگین بود، 
ساخته هایی که از درک عامه دور بودند 
و بیشتر مورد عشق و علاقه متخصصان 
موسیقی و دوستداران اعتلای موسیقی 
ایرانــی بود که می توانم از هر کدام یک 
نمونه بیان کنــم به طور مثال، دلتنگ با 
آهنگســازی اســتاد علی نقی وزیری، 
آمدی جانم بــه قربانت ولی حالا چرا 
با آهنگسازی اســتاد روح الله خالقی، 
مرغ حق با آهنگســازی استاد موسی 
خان معروفی و تنظیم اســتاد خالقی، 
دیدی  ای مه با آهنگسازی استاد حسین 
یاحقی و تنظیم استاد خالقی و مهم تر از 
همه، کاروان ساخته استاد مرتضی خان 
محجوبی با تنظیم استاد خالقی و استاد 
جواد معروفی. دوره سوم آثار ایشان، بعد 
از تصادف با اتومبیل و نابینایی یکی از 
چشم های شان است که باعث تغییر و 
تحولات روحی در ایشــان شد. در این 
دوره که از ســال ۱۳۳۷ آغاز می شود، 
در کنــار ضبط برنامه ســنگین گل ها، 

شروع به خواندن ترانه هایی می کنند که 
دوست داشتند با آنها به ذوق عمومی و 
طبقه متوسط در حال گسترش، نزدیک 
شوند. خاطرنشان می کنم که این طبقه از 
طبقات متوسط فرهنگی بود نه از طبقه 
فرودســت و عوام، گرچه به زعم آقای 
بنان این تصنیف ها شامل موسیقی های 
ســبک تری نســبت به موسیقی های 
آوازی سنگین یا گل ها هست ولی الان 
که نگاه می کنیم این آثار که به قول ایشان 
پوپولیســتی و مردم گرا بودند، آثاری 
سنگین و فاخر هستند به ویژه آن دسته از 
آثاری که با همکاری سه استاد هم نسل، 
دوســت، آشنا، معاشران و رفقای آقای 
بنــان در یک قالب بود که بدون ترتیب 
می گویم و قبلا نیز گفته ام اکبر محسنی، 
نصرالله زرین پنجه و مهدی مفتاح. البته 
از آثار دیگران هم در اجراها اســتفاده 
کرده اند ولی این ســه نفر شــاخص تر 
هستند که خوشبختانه تمام آنها به سعی 
و همت مرحومه خانم پریدخت بنان، 
همسر استاد و همت موسسه فرهنگی 
و هنری ماهور منتشــر شــده و بعد از 
سال ها و بلکه دهه ها در دسترس مردم 
قرار  گرفته اســت. اگر دوره چهارمی 
برای آثار ایشــان در نظر بگیریم، شامل 
ضبط های خصوصی و خانگی است که 
به همت هنرمند عزیز، باذوق و عنصر 
فداکار موســیقی آقای علی رستمیان 
در موسســه فرهنگی هنری چهارباغ، 
در قالب ۹ ســی دی منتشر شده که  در 

دسترس  همه  قرار  دارد.
شــما دربــاره آقــای بنان 
پژوهش ها و مطالعــات زیادی 
داشــته اید و طبعا دامنه دانش و 
آگاهی شما فراتر از فضای محدود 
ماســت. با این حــال می خواهم 
در بخــش پایانی فــارغ از آنچه 
ناگفته هایی  شــده،  پرســیده 
دربــاره این هنرمند  فقید را بیان 

کنید.
بنان معیار آواز ایرانی اســت. البته 
آواز ایرانــی دو معمار بزرگ دارد. یکی 
سیدحســین طاهرزاده و دیگری اکبر 
گلپایگانی است. اما معیارها چند نفرند 
که در کنار این دو اســتاد بزرگ هستند 
که ۶۰ -۵۰ سال باهم فاصله سنی دارند. 
بزرگ ترین آنها عبارتند از: ادیب، تاج، 
ظلی، قوامی، بنان و شهیدی که زنده یاد 
بنان یکی از هنرمندان بزرگی است که 
بــه عنوان متر و معیار هنری می توان از 
اجراهای ایشان نکات بسیاری آموخت 
بویژه در برخورد با شعر و نحوه استفاده 
از تحریرها، سکوت ها و زیبایی شناسی 
خاصی که در پرورش ملودی همراه با 
شعر است. مهم ترین نکته ای که در حال 
حاضر می توانم بگویم این اســت که 
نوآموزان و جوانانی که برای یادگیری 
موسیقی ایرانی در بخش آوازی می آیند، 
هیچگاه گفتمان مسلط یک دوره را که 
در این ۴۰ -۳۰ سال اخیر بوده ملاک و 
معیــار مطلق قرار ندهند بلکه آن را هم 
بــه عنوان یکی از شــاخصه ها در کنار 
شاخصه های دیگر در نظر بگیرند و به 
سبک آوازی اســتاد بنان به عنوان یک 
معیار عالی برای آموزش توجه ویژه ای 

داشته باشند.

به بهانه زاد روز چهره بی بدیل تاریخ موسیقی ایران؛

بنان، معیار آواز ایرانی است
مقام غلامحسین بنان در عالم هنر چنان است که بی راه نیست اگر او را چهره بی بدیل تاریخ موسیقی ایران

 توصیف کنیم؛ نامی که یادآور صدا و قطعاتی جاودان است.

اهمیت آقای بنان در موســیقی آوازی در این اســت که ایشــان تنها خواننده ای اســت که پل 
رابط میان ســنت قدیــم و رهیافت های جدید آواز در دوران تجدد اســت؛ یعنی ایشــان هم 
وارث ســنتی است که با افرادی همچون ســید حسین طاهرزاده و شیخ طاهر ضیاء الذاکرین 
مرتبط می شــود و هم وارث دوران تجدد آواز اســت که به علی نقی وزیری و شاگردان ایشان 
نظیر اســتاد روح الله خالقی و اســتاد موسی معروفی در ســبکی کاملا متفاوت مرتبط است. 

فرهنــگ و هنر-  لیســت اعضای هیــات داوران کن بالاخره پس 
از شــایعه ها و تاخیر فراوان منتشــر شــد و در آن فرهادی به بازیگران و 

کارگردان ها از چند کشور دیگر ملحق می شود.
اصغــر فرهــادی در جمع ۹ نفره هیات داوران جشــنواره فیلم کن 

فرانسه قرار گرفته است.
بعد از ده ها شایعه و اخبار متفاوت، ونسان لیندون بازیگر فرانسوی 
فیلم سال گذشته »تیتان« که برنده جایزه نخل طلا شده بود به عنوان رییس 

هیات داوران هفتاد و پنجمین دوره از این جشنواره معتبر انتخاب شد.
لیندون که در ســال ۲۰۱۵ به خاطر ایفای نقش در فیلم »اندازه یک 
مرد« ساخته استفانی بریزه برنده جایزه بهترین بازیگر کن شده بود، حالا 
تبدیل به نخســتین ستاره فرانســوی از زمان ایزابل هوپر در سال ۲۰۰۹ 

می شود که به عنوان رییس هیات داوران برگزیده شده است.
اصغر فرهادی کارگردان »فروشنده« که دو جایزه اسکار را در کارنامه 
خــود دارد، در هیات داوران به جف نیکولــز کارگردان آمریکایی، ربکا 
هال بازیگر و فیلمســاز بریتانیایی و دیپیکا پادوکون بازیگر هندی ملحق 

می شود.
نومی راپاس بازیگر ســوئدی، جازمیــن ترینکا بازیگر و کارگردان 
ایتالیایی، لاج لی کارگردان فرانسوی و یواکیم تریر فیلمساز نروژی لیست 

اعضای هیات داوران را تکمیل می کنند. 
نخســتین فیلم ترینکا با عنوان »مارسل!« هم در بخش نمایش ویژه 

فستیوال پخش خواهد شد.
لینــدون در بیانیه ای گفت: در همراهی با هیــات داوران، ما تلاش 
می کنیم بهترین مراقبت را از فیلم های آینده داشــته باشــیم که تمام شان 
همــان امیــد پنهان شــجاعت، وفــاداری و آزادی را حمــل می کنند و 
ماموریــت آن ها تحت تاثیر قرار دادن بیشــترین تعــداد مردان و زنان از 
 طریــق صحبت کردن با آن ها در مورد دردها و لذت های مشترک شــان 

است.
بــا توجه به اینکه فســتیوال از ســه هفتــه دیگر آغاز می شــود، 
ترکیــب هیات مدیره کن هرگز آنقدر دیر اعلام نشــده بود. تیری فرمو 
مدیرکل فســتیوال در یــک کنفرانس خبری گفت ایــن تاخیر به خاطر 
مشــکلات در دسترس نبودن اســتعدادها پیش آمد. او قبلًا می خواست 
 پنلوپــه کــروز هم در جمــع هیات داوران باشــد اما او ایــن امکان را 

نداشت.

اصغر فرهادی در جمع ۹ نفره هیات داوران 
جشنواره فیلم کن قرار گرفت

سینا مهراد؛ درخشش در سایه

»بتمن« برمی گردد

فرهنگ و هنر- سینا مهراد یکی 
از چهره های نوظهور ســینما و شبکه 
نمایش خانگی کشــورمان است که 

این روزها با فیلم »شادروان«، 
فیلــم  پرفروش تریــن 
کارنامــه خود را تجربه 

می کند.
دیگر کسی از میان 
دوســتداران سینمای 
ایران نیست که داستان 

سینا مهراد را نداند. 
پسر سعید سهیلی؛ 

کارگردان ســینما و برادر کوچک تر 
ســاعد ســهیلی. از یک جایی به بعد 
تصمیم گرفت که مسیرش را با قدرت 
بیشتری ادامه دهد و روی 
پای خودش ایســتاد تا 
بالاخره توانست نقش 
اول ســریال و فیلم را 
از آن خود کند.مهراد 
از سال ۷۵ و با بازی در 
یکی از نقش های فرعی 
فیلم مردی شبیه باران به 
دنیای سینما سلام کرد. او 
ایــن رونــد را در دهه ۸۰ و 
ابتدای دهــه ۹۰ با بازی 
در ۳ فیلم پدرش یعنی 
برهنه، گشت  شــب 
ارشــاد و کلاشینکف 

ادامه داد.
ســال ۹۵، ســال 
خوبی برای مهراد بود 
چرا که در این ســال 
با برادران محمودی 

آشنا شــد تا به عنوان نخستین تجربه 
کاری مســتقل، بــا کارگردانی غیر از 
پــدرش همکاری کنــد.او در همین 
ســال، به نقش اصلی نزدیک شــد و 
توانست نقش مکمل مرد در فیلم زار 

را بازی کند.
پرتاب به سمت شهرت

سینا مهراد در نیمه دوم دهه ۹۰، 
حسابی دیده شــد. اگرچه یک نقش 
فرعی در ســریال ســایه بان برادران 
محمودی ایفا کــرد اما به عنوان نقش 
جوان اول سریال پدر بهرنگ توقیفی 
انتخاب شــد و این ســریال، سکوی 

پرتاب او شد. 
مخصوصا زمانی که حواشــی 
بســیاری دامن این سریال را گرفت تا 
پای مهراد، حیلی بیشتر، به شبکه های 

مجازی باز شود.
پس از این معروفیت بود که وی 
به سینمای پدرش بازگشت و در یک 
نقش آفرینی متفاوت، بازیگر اول فیلم 
ژن خوک شد. فیلمی که چندان دیده 

نشــد اما موقعیت بسیار خوبی بود که 
مهراد را در یک رفت وآمد میان سینما 

و تلویزیون نشان می داد.
درخشش در شبکه نمایش 

خانگی
سریال آقازاده، تمامی کاستی های 
ژن خــوک را برای مهراد جبران کرد و 
پای او را به شــبکه نمایش خانگی باز 
کرد. ســریالی که به شدت دیده شد و 
اقبــال بالایی را برای این بازیگر، پس 

از یک درخشش تلویزیونی رقم زد.
او هم زمان با این سریال، در همان 
سال در فیلم کوتاه سالمون نیز به ایفای 
نقش پرداخت که این فیلم با درخشش 
در جشــنواره های داخلی و خارجی، 
این گزاره را به اثبات رســاند که مهراد 
در مسیر درســتی از انتخاب و ورود 

حرفه ای به سینما قرار گرفته است.
تکمیــل هت تریک این بار با 

سینما
مهــراد کــه طی ۳ ســال موفق 
به درخشــش در تلویزیون و شــبکه 

نمایش خانگی شده بود، حالا یک فیلم 
پرفروش سینمایی را در کارنامه خود 
کم داشــت. فیلم لوباجت شادروان، 
دیگر اقبال بــزرگ این بازیگر جوان 
بود. فیلمی که در سکوت کامل خبری 
ساخته شــد و نخستین نمایش آن در 
جشــنواره فجر بود؛ فیلمی که البته به 
یکی از شــگفتی های چهلمین دوره 
جشــنواره تبدیل شــد و در رقابت با 
درام های اجتماعی جشنواره، به عنوان 
چهارمین فیلم محبوب مردمی انتخاب 

شد. 
فیلمــی که با اســتقبال بســیار 
خوبــی مواجه شــده و این روزها در 
آستانه فروش ۹ میلیاردی قرار دارد و 
سومین فیلم پرفروش اکران نوروزی 

سینماهای کشور بود.
نقش آفرینــی مهــراد در ایــن 
فیلــم، تفاوت های بســیاری با دیگر 
نقش آفرینی های قبلی او دارد. وجوه 
بیرونی نقش را پررنگ کرده و در حین 
حال تلاش بســیاری داشت تا در یک 

فعلیت پرکنش، راکوردهای حســی 
خــود را حفظ کند. فن بیان خوبی در 
ادای دیالوگ های تند و آکســان ها و 
مکث های لحظه ای نشان می دهد که 
شــیرینی کاراکتــر را دوچندان کرده 
است. چندان بیراه نیست اگر ادعا کنیم 
بار حسی و کمیک فیلم به دوش مهراد 
اســت که به خوبی از پس آن برآمده 
است. چه در ســکانس های پرتعداد 
کمدی و چه در سکانس های عاطفی 
که مربوط به مســائل حــول نامزد او 

)گلاره عباسی( می شود.
مهــراد در نیم دهه حضور جدی 
خود در سینمای ایران، به توفیق های 
خوبی در ســینما، تلویزیون و شبکه 

نمایش خانگی دست یافته است. 
بازیگری که نشان داده با آگاهی 
وارد ایــن گــود شــده و در صورت 
انتخاب های درســت آینده، می تواند 
بــه چهره مــورد وثوق بســیاری از 
کارگردانــان تبدیل شــده و ژانرهای 

مختلفی را محک بزند.

فرهنگ و هنر- قســمت دوم از 
فیلم ابرقهرمانی »بتمن« به کارگردانی 
مــت ریوز و بازی رابرت پتینســون 

ساخته می شود.
استودیو برادران وارنر در رویداد 
سینماکان/CinemaCon از ساخت 
دنباله فیلــم بتمن )۲۰۲۲، مت ریوز( 

خبر داد.
توبی امریک، از مدیران ارشــد 
کمپانــی برادران وارنــر، گفت: مت 

)ریــوز( یکــی از برجســته ترین و 
محبوب ترین ابرقهرمانان ما را گرفت 
و یک نســخه تازه از آن تحویل داد. 
مت ریوز، رابرت پتینسون و تمام تیم 
قسمت اول در بتمن ۲ تماشاگران را 

به شهر گاتهام برمی گردانند.
تاریخ اکران بتمن ۲ هنوز اعلام 
نشده است. فیلم بتمن اوایل ماه مارس 
ســال جاری میلادی )اواسط اسفند 
۱۴۰۰( اکــران شــد و ضمن جلب 

نظر مثبت منتقــدان، موفقیتی بزرگ 
در گیشه به دســت آورد. این فیلم با 
مجموع فروش ۷۵۹ میلیون دلاری تا 
به اینجای کار پرفروش ترین فیلم سال 

۲۰۲۲ لقب گرفته است.
رابرت پتینسون در این فیلم برای 
اولین بار نقش بتمــن را بازی کرد و 
بــا زوئی کراویتز، پــل دینو، جفری 
رایت، جان تورتورو، پیتر سارسگارد، 
 اندی سرکیس و کالین فارل همبازی 

شد. 
فیلــم بتمن در قســمت اول به 
روزهای نخســت ظهور بروس وین 
بــه عنوان بزرگتریــن کارآگاه جهان 
می پردازد. شــوالیه تاریکی جوان در 
جســت وجوی عدالت، همزمان که 
یک قاتل دیوانه به نام ریدلر را تعقیب 
می کند از فســاد در شهر گاتهام پرده 

برمی دارد. 
رویداد سینماکان که گردهمایی 

و  ســینماداران  ســالانه 
هالیوودی  اســتودیوهای 
اســت، از ۲۵ تا ۲۸ آوریل 
)۵ تا ۸ اردیبهشت ۱۴۰۱( 

برگزار می شود.
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